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URUNK MEGJELENÉSE                            B év                           1-4 oldal 

VÍZKERESZT 

                         

Olv.: Iz 60,1-6 – Ef 3,2-3a.5-6 – Mt 2,1-12 

A napkeleti bölcsek 

   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

 

 

Szentmise bevezetése 

 

Epifánia, Urunk megjelenésének az ünnepe van! 

 

Kedves Testvérek! Mi magyarok ezt az ünnepet vízkeresztnek neveztük el. Sajátos üzenete 
van. Epifánia azt jelenti, a mi Urunk megjelenik ebben a világban és új élet támadhat az 
ember számára, ha él azzal a lehetőséggel, amit az Isten fölkínál Jézus Krisztus által nekünk, 
embereknek. A magyar elnevezés, vízkereszt arra az új lehetőségre mutat - a víz által, ami az 
élet forrása és feltétele – a keresztvíz által, hogy az ember valóban új életet kezdhet!  
 

A víz és a só megszentelése! 

 

Most a vizet megszenteljük és a hintéskor, ha egy-egy cseppje reánk hullik, akkor gondoljunk 
erre az új lehetőségre, amit a keresztség jelentett számunkra! Itt van közöttünk egyik 

Testvérünk, aki ezen a napon nyerte el a keresztséget annak idején! Neki külön is szeretném 
hangsúlyozni keresztségének nagy lehetőségét! 
 

 

Szentbeszéd 

 

Ezen az ünnepen az Egyház hívogatja az embereket 
az Újszülött Gyermekhez abban a hitben, meggyőződésben, 

hogy akinek sikerül találkozni ezzel az Újszülöttel, az új emberré lesz! 

 

Kedves Testvérek! A Szentírás ezt így felezi ki: Akik találkoztak az Újszülött Gyermekkel, a 
pásztorok, a bölcsek mind más emberekké lettek! A pásztorok áldva, Istent dicsőítve mentek 
vissza oda, ahonnan elindultak a Gyermek megkeresésére és akivel találkoztak. Ugyanígy a 
napkeleti bölcsek, akik találkoztak az Újszülött Gyermekkel, benne fölismerték a Messiást, 
más úton tértek vissza hazájukba. A Szentírás-magyarázók számára egyértelmű következtetés:  
 

Aki találkozik 

 ezzel az Újszülött Gyermekkel,  

az új úton indul el! Új lesz az életútja! 

 

Lehet mondani, hazafelé vezeti őt ez az út, Isten felé, mert Istenben vagyunk otthon, vagy 
Isten országában, vagy örök üdvösségünkben, kinek mi áll közelebb a szívéhez. A mai 
ünnepen nekünk is jó lenne találkozni ezzel az Újszülött Gyermekkel, aki az Isten Fia! Azért 
fontos ez a találkozás, mert szekularizált világban élünk. Az ember hitét kegyetlenül próbára 
teszi a szekularizált gondolkodás, amely istenellenes, egyházellenes, a kereszténységet 
tagadó, hitetlen. Ezért komolyan el kellene gondolkodni azon, hogy mit is jelent számunkra ez 
a találkozás az Istennel. Beszélhetnénk arról, mit vár el tőlünk a keresztségünk. 
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Néhány kérdés tisztázódhat, ha elkezdünk gondolkodni! Az egyik üzenet!  
A pásztorok és a bölcsek üzenete, akik a helyes messiásképpel szembesültek!  
A zsidóknak és a Bibliának sajátos messiásképe alakult ki. A Biblia tudtunkra adja: Hatalmas, 
Mindenható, Uralkodik, a Béke Fejedelme. Akkor egy tehetetlen csecsemő az, Akit Újszülött 
Királynak mondanak, benne fölismerni a Messiást! Bizony igen nagy próbája ez az embernek! 
 

A pásztorok angyali éneket hallottak, mennyei fényeket láttak. Elindultak, mindent úgy 
találtak, ahogy az üzenet elhangzott és leborultak! Ebben a kicsi Gyermekben fölismerték a 
Messiást, az ember Megmentőjét! Ugyanez történt a bölcsek esetében. Ők is fényre 
hivatkoztak, egy csillag fényére. Ez vezette őket oda, arra a helyre, ahol a Gyermeket 
megtalálták. Amikor találkoztak a Gyermekkel, leborultak és ajándékokat adtak neki. Olyan 
ajándékokat, amik Királynak szólnak! Sajátos fölismerés tanúi ők a mi számunkra! 
 

Rendkívül fontos, hogy ki a mi Messiásunk? Mit tanít nekünk az Isten Fia, aki Isten 
küldötteként Emberi Testet öltött! Ki Ő nekünk? Le tudunk-e borulni Előtte? A Vele való 
találkozás új utat indít-e a számunkra, a keresztény ember útját? Most így is mondhatnám, a 
megkeresztelt ember útját, akiről azt mondja az Írás, hogy só:  
 

„Ti vagytok a Föld sója!” 

 

A só ízt ad a világnak és megóvja a romlástól! Fölismertük-e ezt a szerepet? A mi jelenlétünk 
ebben a világban kívánatos ajánlatot jelent az emberek számára! Fölismerik-e a velünk való 
találkozásban, hogy megmentő lehetőség ez? Ez az egyik tanulság! Ezért hív az Egyház 
bennünket ehhez az Újszülött Gyermekhez, hogy fölismerjük Benne a Megváltót! 
 

A második rendkívül fontos üzenete ennek a mai ünnepnek! Nagy Szent Leó pápa 

üzenetében plasztikusan fejeződik ki a világ számára: Mit jelent az Istennel való találkozás? 
Hogyan van ez jelen a világban? Jön majd húsvét. Minden évben Nagy Szent Leó pápa 
csodálatos gondolataival szembesülünk húsvét titkában is. Mit mond Nagy Szent Leó pápa 
nekünk, akik találkoztunk az Úrral! Most már ne az Újszülött Gyermekre gondoljunk csupán. 
 

A legnagyobb próbatétel, hogy Benne a Hatalmas Isten világot átalakító, megmentő Követét 
fölismerjük-e? Jézus mondta: „Én vagyok a világ Világossága!” Erre is gondolhatunk, bele is 
kapaszkodhatunk, hogy a Világosság a sötétségben világít! Nagy Szent Leó pápa üzenete 
ezzel kapcsolatos, hogyan szűnhet meg a világ sötétsége? Sötétségben nem lehet élni. Ezért 
nagy fény támadt, hallottuk a mai ünneppel kapcsolatosan. Jézus mindenkinek az Üdvözítője, 
nemcsak nekünk, akik hitre jutottunk reményeink szerint, hanem minden ember számára! 
 

Kezdetben nem volt karácsony néven ünneplés. Régen Epifánia néven ünnepelték az Úr 
megjelenését, az Úr eljövetelét, születését. Hogyan érthetők a Krisztussal kapcsolatosan 
felsorolható jelenségek? Vasárnap lesz az Úr megkeresztelkedésének az ünnepe. Egyik eleme 
éppen ennek a misztériumnak. Nagy Szent Leó pápa mondja: 
 

A keresztény ember az, aki megértette a hit hívását 
és Isten szeretetének az üzenetét! 

Aki hisz, az találkozik  
és aki szeret,  az új világot teremt a sötét emberi világban! 

 

Erre a két szempontra figyeljünk egy kicsit, a hitre és a szeretetre, hiszen a kereszténységünk 
lényegéről van szó. A pápa azt mondja, évszázadokkal ezelőtt sem volt kevesebb értékű az 
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ember, mint mi. Úgy látszik, az ember mindig olyan, amilyen. Akkor sem voltak kevesebbek 
az emberek, mint mi. Bár a modern ember nagy kísértése, hogy több az ismerete és azt hiszi, 
hogy több is. A több nem az ismeretek, a tanultság és e félék világában keresendő, hanem az 
ember lelki alakulásában. A keresztény ember fölismeri a hit hívását, mondja Leó pápa. 
 

A hit találkozás az Istennel és találkozás egymással! Aki találkozik az Istennel és találkozik 
a másik emberrel, annak az embernek életéből eltűnt a sötétség. Aki nem találkozik Istennel 
és a másik emberrel, az sötétben marad, mert egyedül van. Nem vállalja azt a kockázatot, 
amivel jár a találkozás, találkozás az Istennel, találkozás a másik emberrel. Ez a hit kockázata! 

 

Amikor találkozunk az Istennel, tudjuk, hogy ki is az Isten? Amikor találkozunk egymással, 
tudjuk, hogy ki az az ember, akivel találkozunk? Mekkora kockázat a találkozás? De az az 
ember, aki ezt vállalja, az az ember megszabadult önmagától. Az az ember legyőzte azt a 
sötétséget, ami abban az emberben él, aki úgy gondolja, hogy elég önmagának. 
 

Nagy Szent Leó pápára figyelve másik gondolat a szeretet hatalma! Modern világban élünk, 
azt is lehetne mondani, a szeretet globalizációjában. Minden embernek szeretetre van 
szüksége, akár hisz, akár nem hisz. Így lehetne megfogalmazni: Életközösség központú 
gondolkodás! Közösségi gondolkodás! A pápa ezt egyszerűen így mondja: Így gondolkodik 
az, aki jót cselekszik! Micsoda eszmefuttatásokat gyárt az ember ezzel a titokkal 
kapcsolatosan. Milyen egyszerűen mondja ki az igazságot a pápa: Aki jót cselekszik, az 
közösséget épít! Aki nem cselekszik jót, az magának él. Az nem közösségi ember. 
 

Nagy Szent Leó pápa üzenete a modern embernek! Amitől ma annyira szenvedünk az az 
individualista gondolkodás. A jócselekedetek hiányoznak a világból. Rendkívül fontos, hogy 
értsük meg ezen a mai ünnepen ezt az üzenetet. A hit üzenetét! A találkozás üzenetét Istennel 
és egymással! A szeretet hatalmát! A szeretet globalizácóját, hogy az ember a másik emberrel 
jót tesz, nem rosszat, nem számításból tartozik ide, vagy oda. Európa oda jutott, ahol tartunk.  
 

Azt mondtam, hogy a modern ember hitét ez a szekularizált világ kegyetlenül megpróbálja, 
mert nem érti ezt az ember, nem is akarja érteni. Ellenségeskedik ezzel a gondolkodással, 
szembe megy vele, gyűlölködik, üldözi, keresztényüldözést élünk át. Éppen ezért ezen a mai 
napon az Istennel való találkozásunkra kellene gondolni. Ha igazán találkoztunk az Istennel, 
akkor vállaljuk a találkozások kockázatát egymással is. Ha igazán találkoztunk az Istennel, 
akkor a jócselekedetek embereivé leszünk. 
 

Bizony, valószínű, hogy ezek a jócselekedetek maradtak el a mi úgynevezett keresztény 
életünkből és jutottunk oda, ahol tartunk. Ezen a mai ünnepen, úgy gondolom, azért kellene 
imádkoznunk, hogy valóban átgondoljuk az Istennel való kapcsolatunkat, egymással való 
kapcsolatunkat. Krisztus nemcsak Emberré lett értünk, hanem küldetést is bízott ránk: 

 

Menjetek el az egész világra 

és a szeretetnek ezt az üzenetét vigyétek el minden embernek, 
mert ez a keresztény üzenet minden embernek való! 

 

Az Eucharisztikus Kongresszusra készülünk. Annál gyönyörűbben nem lehetett volna 

megfogalmazni, ahogy ez az 1938-as Eucharisztikus Kongresszus üzenetének énekében 
kifejeződött. Krisztus kenyér és Bor színében Úr, Király a Föld fölött! Forrassz eggyé minden 
népet, nemzetet! Erről van szó! Ez a keresztény üzenet! Nagy bajban vagyunk. Ebben a 

világban a tanúságtételünkkel bizony adósak vagyunk. 
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Nem sikerült úgy tanúskodnunk 

a kereszténységünkről, a keresztény értékekről, 
hogy az megőrizhette volna a keresztény örökséget! 

Újra meg kellene próbálni, hátha… 

 

Ez a mai ünnep  
Urunk megjelenésének ünnepe, vízkereszt 

erre szólít fel bennünket! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek!  
Most ebben az imádságban gondoljunk magyar testvéreinkre, hogy megújuljon általunk a 
magyar kereszténység. Egy kicsit, vagy sokkal többet kockáztassunk a kereszténységünkért, 
mert e nélkül a megnyilatkozás nélkül észrevétlenek leszünk és üzenetünk elvész! 

 

Imádkozzunk! Mi Atyánk… 

 

 

Könyörögjünk 
Kérünk Istenünk, járj előttünk mindig és mindenütt mennyei fényességeddel, hogy tiszta 
lélekkel szemléljük a szent titkot, amelynek részesévé tettél és tiszta szívvel fogadjuk 
magunkba Krisztus, a mi Urunk által.                                                                                Amen                                                            

 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek!  
Most, amikor az áldást fogadjuk ezen a gyönyörű szép ünnepen, akkor gondoljunk arra, hogy 
nekünk, keresztény embereknek semmi közünk nem lehet az individualista életszemlélethez. 
Az istentelen világ ezt hangoztatja, mert az individualista ember bezárkózik önmagába. Az 
ilyen ember manipulálható. Az ilyen ember megvásárolható. Az ilyen ember az érdekéért 
majdnem, hogy mindenre képes. Ezért idegen a világ életközpontú életszemlélete, amely a 
szeretet hatalmát hirdeti és igyekszik megvalósítani! 
 

Ne feledkezzünk meg arról, hogy vasárnap Urunk megkeresztelkedésének az ünnepe lesz! 

Ez megint egy nagyon fontos fordulópont a keresztény üzenet szempontjából. 
 


